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Fødselsdage: 

13,10,2024 Tina Lysholk (Aalborg) 

60 år Klarupvej 36 

 9270 Klarup 

31,10,2024 Anita Bondy (Frederikssund) 

80 år Hjortespringparken 34 

                      2730 Herlev 

Jubilæer: 

01,10,2024 Naverne Thorshavn (Thorshavn) 

50 år Tvørgøta 13, Rabarberhuset 

                      FO-100 Thorshavn, Færøerne 

06,10,2024 Solvejg Gadegaard Weitling (Århus)   

35 år Pinjehaven 34 

                      7080 Børkop          

  

 

  

 

Sidste rejse i Århus: 

Mindeord om Holger Tjerrild 

Vi har i Århus Naverne mistet vores ældste med-

lem Holger Tjerrild, som gik bort den 17. august i 

en alder af 87 år.  efter at have været på plejehjem 

i flere år.  Holger blev medlem af vores forening i 

april 1959 altså nåede han at få 65.års jubilæum. 

Han havde arbejdet først i Norge og senere i Tysk-

land hvor han også mødte sin senere hustru som 

han fik med til Hinnerup. Holger drev et tømrer-

firma og har bl.a. lavet en del af bordet i vores 

hule, han var en flittig gæst i hulen, og kom altid 

med det gode humør når han mødte i vores hule. 

Vi vil ved næste hulemøde mindes Holger i vores 

hule. 

Århus Naverne 

Ole Lindeborg 

 

 

Velkommen til nye NV i Thorshavn 

Grete Greve indmeldt 01,09,2024 

Hanne Hvid indmeldt 01,09,2024 

Formandens spalte: 

Oktober fest…. For alle .. 

Langtidsplanlagt skulle jeg selv og andre på hhv. 

Skills ,Folkemødet på Bornholm og Kulturmødet 

på Mors. 

Folkemødet blev en udfordring af forskellige årsa-

ger, og derfor fravalgt. 

Skills fik vi. 

Kulturmødet på Mors forløb godt - det første halv-

andet døgn. Så kom beredskabsstyrelsen og luk-

kede ned grundet forventelig stærk storm. Men der 

kom god dialog og mange spørgsmål trods vejrli-

get. 

Jeg tog på Tour uden e-mail, telefon osv. -mini Tip-

pelai- i sidste halvdel af August. Ved hjemkomst 8. 

sept., har jeg erfaret, at HB er en effektiv og hand-

lekraftig gruppe som ikke er blege for at række ud. 

Økonomien halter. 

Tak på HB s vegne til lokalforeninger, som er trådt 

i karakter. 

Sponsor søgnings gruppen er stadig ikke besat. 

Ved ikke om det skal forstås, som at en kontingent-

stigning er mere ønsket. 

På min Tour mod Syd fik jeg og min hustru gæstet 

flere lande.  

På returen tog Frank i Schweiz imod besøg. 

Tusind tak for en indlevende oplevelse, megen 

samtale og et besøg på Obergass, hvor jeg så den 

indmurede plakette. 

Det indvendige er opdateret til en restaurant nu om 

dage.  

Frank viste hulen frem. Den emmer stadig af liv 

trods dalende aktivitet. 

CUK Zürich s fremtid ligner aktivitetsniveauet i 

andre huler. 

Svært at fænge ungdommen. Men prøv alligevel 

rundt omkring. 

En stor tak til Frank og Frue at tage mod besøg med 

døgns varsel, fra 2 rejsende som har vippet en mønt 

nu og da for at vælge højre eller venstre på vejen, 

og dermed kort tidshorisont. 

Emner til behandling på HB møde bedes fremsen-

des. 

 I oktober er der CCEG træf i omegnen af Lunebur-

ger Heide, Nord Tyskland. 
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Delegerte er valgt, men der er åbent Forum for den 

som ønsker at deltage på egen basis.  

Sdr Løgum Hjemstavnsgård har efterårsaktiviteter. 

Disse er absolut et besøg værd. Tag kontakt og an-

meld ankomst dertil og deltag i aktiviteter samt  

bespisning. 

Kno  

Per 

 

 

Vedtægsudvalg 

Til delegeret træf den 19.05.2025 bliver det beslut-

tet, at Hovedvedtægterne skal overarbejdes. Hertil 

skal et Vedtægtsudvalg komme sammen og udar-

bejder nogle forslag. Fordi det er ikke sket noget 

hen til nu, vil jeg gerne stille mig til rådighed som 

tovholder i denne gruppe. 

Gruppens formål er:  Kontrollere de sidste års pro-

tokoller, om alt hvad det er stemt om er med, eller 

om der var glemt noget. 

Det skal bare gøres og burde ikke komme til næste 

års delegertetræf. 

Udarbejde nogle tilføjelser og forbedringer til de 

vedtægter, at det er mere på en aktuel stand. 

Det omfatter også, at nogen statutter burde skrives 

om /forbedres i deres tekst. De skal fremlægges til 

godkendelse. 

Jeg foreslog, at det sker på en weekend i Sønder-

borg hule. Her har vi ro og overnatning. Madanret-

ning er muligt. 

En gruppe på mindst 4 personer skal være nødven-

dig til det.   

Min forestilling til tidsplan er: Fredag eftermid-

dag/tidlig aften ankomst lidt at spise. Hyggeaften, 

hvor man gerne må drøfte ideer. Lørdag morgen-

mad, begynde med arbejdet om vedtægterne senest 

kl. 9.00. Ca. kl. 12/13 middag plus en pause fra ca. 

60min. Bagefter fortsæt til aftensmad efter behov 

og aftale. Bagefter hyggeaften. Søndag morgenmad 

og klare de sidste ting. 

Hvis vi ikke bliver færdige, kan vi aftale, hvad der 

skal ske. Til småting er en videokonference tænke-

ligt eller et møde mere. 

Dog fakta er, at uanset hvad skal de være klar til, at 

det kan blive fremlagt til alle foreninger 12 uger in-

den Pinsestævne. 

Tilmelding til mig under: ch-riedel@outlook.dk  el-

ler 71359698 

MKB Christian 

 

 

 

Foreningsmeddelelser: 

 
Frederikssund: 

Nyt fra Naverne i Frederikssund. 

På Hulemødet fredag den 6. september var vi sam-

let 10 Navere / Navervenner samt en af vores flit-

tige gæster. Vi havde et dejligt møde med en herlig 

menu bestående af mørbradgryde med små kartof-

ler og en dejlig salat, godt med tomater og fetaost. 

Hovedretten var kreeret af Bente. Birger sørgede 

for desserten som var Tiramisu, vist nok hjemme 

bragt. Stor tak til Bente og Birger! 

Kim og Birger følte trang til at ringe med klokken 

i anledning af deres fødselsdage, dette udløser som 

bekendt en lille skål når klokken har ringet. Vi tak-

ker for geskænken.  

Efter denne herlige middag udspandt der sig en dis-

kussion om i hvilket omfang man skal udvide la-

gerkapaciteten for opbevaring af effekter fra Na-

verhuler som enten har dubletter af værktøj, eller 

huler der har måttet lukke. I Frederikssund har vi 

forespurgt både arbejdermuseet og lokale museer 

om de ville have vores dubletter af relevante Na-

vereffekter. Vi er blevet blankt afvist med at det var 

der ingen interesse for og ingen plads til. Vi ser det 

er problematisk fortsat at øge kapaciteten for opbe-

varing, hvis det går ud over resurser til udgivelse af 

bladet. I Frederikssund har vi flere medlemmer der 

ikke er på internettet dagen lang.  

September mødets glade klokkeringere! Kim og 

Birger. 

mailto:ch-riedel@outlook.dk
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I oktober siger vi Tillykke til følgende fødselarer: 

Poul Erik den 9. oktober. Kurt den 21. oktober og 

Anita som fylder 80 år den 31. oktober. 

Stort Tillykke fra os alle i Frederikssund Hulen. 

 

 

Hillerød: 

 

Holbæk: 
Holbæk Naverforening – Grillaften den 16.august 

2024Vi var samlet 14 personer til dette års grillaf-

ten. På grund af vejret måtte vi trække ind i hulen. 

Formanden bød alle velkommen til alle efter som-

merferien. Han takkede Peter og Bjarne for en god 

ø-tur til Langeland og vi glæder os allerede til 

hvad de finder på i 2025. 

Ligeledes rettede han en stor tak til vores grillme-

ster Søren som igen i år stod ude i regnen og tilbe-

redte maden til os. Tak Søren. 

Vi fik også planlagt aktiviteter og hulevagten for 

resten af året. Man kan se dette på hjemmesiden 

under aktiviteter. 

Søndag den 6.oktober vil Kristian Sørensen anger 

en tur med hestevogn. Men der vil komme nærmer 

informationer om dette. 

Med kno 

Naverne Holbæk 

Formand 

Jan-Erik Johansen 

Kirkevej 9 4520 Svinninge 

Mobil. +45 71 78 07 59 

cuk-naverne@outlook 

 

 

 

 

Holbæk Naverforening ønsker tillykke til: 

Peter D. Frederiksen med sit 35 års jubilæum i 

CUK den 15.september 2024 

Bjarne Madsen med fødselsdagen den 15.oktober 

2024 

Næstved: 
På hulemødet d. 06.09 bød Finn velkommen. Vi sad 

ude og holdt møde, da temperaturen var 25 grader. 

Vi blev siddende og hyggede til kl. var 21:30. Det 

var sandsynligvis den sidste mulighed, da det kan 

blive køligt i oktober.   

Finn informerede om den mail, han lige havde 

modtaget fra hovedkasserer i HB Jan-Erik. HB har 

store økonomiske problemer, da kassen er ved at 

være tom. Der venter et stort oprydningsarbejde, 

hvordan økonomien skal komme på ret køl igen.  

 

Det giver også stof til eftertanke, hvad de forskel-

lige foreninger har af forslag til, hvordan økono-

mien kan rettes op. Der vil være mange muligheder 

at tage med til delegeretmødet i Ålborg, især hvis 

det ikke er løst inden. 

Vi har tømt mange flyttekasser. Vi har fået hængt 

meget op på væggene.  Ikke mindst har vi på vores 

åbningsdage nydt at sidde ude i den friske luft.     

Hilsen Marianne 

 

 

 

Sommerstemning i Næstved 
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Randers: 
Nu er det længe siden, men end det gemmes i vort 

sind       

Stor tak til Hans og Bente for en dejlig udflugt den 

10/8 – og den 11/8 for os, der gerne ville have afte-

nen med. 

På turen vestover viste den danske sommer sig fra 

den våde side, men kun i by(g)erne… 

Helt mod vest var der tørvejr, sol og dejlig frokost 

på terrassen. Hans og Bente må have sendt en ma-

riehøne til vejrs, men de lavede den skønne frokost. 

Bente havde også bagt ”småkager”, der næsten 

kunne være på tallerkenen – uhm, du beholder 

pladsen. 

Herefter gik turen til Sea War Museum i Thyborøn, 

hvor vores veloplagte guide satte os grundigt ind i 

livet – og døden – for de mange tyske og engelske 

søfolk, der deltog i Jyllandsslaget ud for den jyske 

vestkyst i 1916. Bag museet kunne vi besøge Min-

deparken, hvor små og store granitblokke repræ-

senterer de 25 skibe og de 8645 søfolk, som ikke 

kom hjem efter slaget. 

Efter det spændende og tankevækkende besøg drog 

de fleste biler hjemover, men en lille flok af os blev 

og kunne nyde lækker aftensmad, travetur ved 

strand i blæst og overnatning. Hans og Bente, tak 

for en fantastisk udflugt       

Fredag den 6/9 var der 7 medlemmer til hulemøde, 

og ifl. sædvanligvis pålidelig kilde (Freddy) gik alt 

stille og roligt for sig. Jeg har lovet at skrive, at der 

ikke var slagsmål       

Freddy havde medbragt nok frikadeller og kartof-

felsalat, og tre dage efter mødet var han vist ved at 

længes efter at få noget andet til aften… 

På mødet mindede Freddy om, at forslag, man 

gerne vil have behandlet, skal være formanden i 

hænde senest 8 dage før. 

Vi afholder generalforsamling fredag den 4/10 kl 

19. Dagsorden ifl. vedtægterne.  

KB, Helle og Jan er på valg. 

Undervejs hylder vi også Freddy for hans 50 år som 

naver. 

Hulen er søndagsåben den 13/10 og den 27/10 

Med kno, Helle 

 

 

 

Samsø: 

Når sommeren er til ende …starter vi stille op her.  

Hyggeligt lille hulemøde kun 4 fremmødte. Flem-

ming fortalte lidt fra pinsestævnet i Århus. Det kom 

på tale at vi laver en høstfest. Vi sluttede af med 

minderne. 

Næste møde 22.sep. Søndagsmøde.   6. oktober 

Hulemøde. 

Kno fra Samsø Naverne. 

 

 

 

Silkeborg: 
Silkeborg. D. 01-09-2024 

Hej alle kære naver venner. 

Afslutning af Naverne Silkeborg. 

Kedeligt nyt, men efter ekstra ordiner generalfor-

samling blev det besluttet at lukke hulen 

Skolegade 19 1 sal. 8600 Silkeborg. D. 30-11-2024. 

Vi forsætter som Naver klub i Silkeborg bare på 

en anden location. 

Det betyder at alle som er medlemmer på nuvæ-

rende stadig er medlem af Naverne Silkeborg, hvis 

de betaler kontingent pr. 01-12-2024. Ellers vil de 

blive afmeldt ved CUK. 

Alle skal betale ved Bank overførsel af kontingent, 

da vi ikke mere har kontanter i Hulen. 

Konto til betaling er: 5347-542189 

Alle har fået besked pr. brev og på Mail fra besty-

relsen, så alle kender det der er blevet vedtaget på 

vores Generalforsamling vedrørende lukning samt 

vilkår for stadig medlemskab af Naverne Silke-

borg. 

Der blev afholdt et godt møde, vores Formand Je-

sper havde forberedt et godt oplæg til afslutning  

af Hulen, efter at vi har haft møder med Silkeborg 

kommune om tilskud, men ingen tilskud, og vi kan 

ikke overleve med det kontingent vi betaler, og det 

er ikke i orden at skal betale for meget. 

Der blev diskuteret igennem, og der kom forskel-

lige tiltag, men afslutning blev LUKNING. 

Kære medlemmer, I vil få besked om hvor vi skal 

mødes i nye lokaler inden d. 01-12-2024 kl. 10.00 

Midt på mødet fik vi en lille dejlig frokost, som var 

forberedt af Malene og Kim, altid dejligt. Tak for 

mad. 
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Sidst Tak til Formanden for en oplagt plan og godt 

gået af alle fremmødte for en dejlig (trist) dag. 

Der var en dejlig stemning og alle havde god ro og 

orden. Faktisk en god dag. 

Der er aftalt med Hjemstavns, at de kommer og af-

henter det, som de gerne vil have, d. 29-09-24 

Og resten kan afhentes af medlemmer eller andre, 

som kunne tænke sig noget fra Hulen som minder. 

Har hørt at Aalborg måske kunne tænke sig Vores 

Grønlænder Stue, så skal de være velkomne. 

Efter mødet blev der trukket lod om solgte øl kort. 

Vinder blev Mads / Chr. Stort tillykke. 

Hvis der skulle være klubber der vil være interes-

seret i genstande fra Hulen, er man velkommen at 

skrive til mig på Mail kasila@vip.cybercity.dk eller 

besøge os på Skolegade 19 Silkeborg. 

Tak for nu. 

Kno 

Christian. 

 

 

 

Sønderborg: 

Huletræf den 06.09.2024 

Der var stort møde; vi var nemlig 8 Naver og en 

Naverven til Huleaften. En stor og glad runde. Med 

lidt forsinkelse startede vi. Desværre var Hulemor 

Susi ikke med, hun måtte melde fra pga. af sygdom 

i sidste øjeblik. Vi ønsker gode bedring! 

Selv vores rejsende Jens var med. Han orienterede 

os om, at han bliver bedt om at være med til et ar-

rangement i Lübeck på den roter Han. Det er en hi-

storisk byggeplads, hvor han har arbejdet. Her 

kommer der ca. 50 danske læredrenge. Så den bed-

ste mulighed for at holde foredrag og gøre reklame 

for os. Jens er også følgesvend til Kyra, hun starter 

om ikke så længe sin Valse tour som Naver fra Søn-

derborg.  

Efter den Officielle del, gik vi over til Mad. Dog 

inden det tog Børge chancen og slog, stort slag på 

klokken. Han gav mad og drikkevarer hele aften. 

Grunden til det var hans fødselsdag og 25-års jubi-

læum. Han fik blærerøvshatten og vi rejste os og 

sang blærerøvsangen.  

Vi har haft det meget sjovt; allerede under maden 

begyndte de to ældste at kommet med nogen, situ-

ationsafhængige jokes.  Kort sagt, der var liv i Hyt-

ten. Der blev også sunget en del. Vi sluttede med 

minderne, og lige så stille kørte de fleste hjem. Vo-

res ”unge” medlemmer sov i hulen og morede sig 

lidt længere. 

MKB Christian 

 

 

 

Vejle:  

Til mødet i Hytten den 30. august 2024 var der 

mødt 15 naver og navervenner. 

Hans åbnede mødet med at fortælle, at fra bestyrel-

sen var kun mødt Neller og ham, så det havde været 

et kort bestyrelsesmøde. 

Der er tilmeldt 25 til ålegildet den 21. september. 

Desværre måtte vi fremrykke tilmeldingsfristen. 

Det skyldes ændrede fredningstider på ål, så de 

skulle bestilles allerede midt i august. Bestyrelsen 

er blevet enige om at sænke kuvertprisen, så ål ko-

ster 200 kr. pr. person og frikadeller 100 kr. 

William og Erik har igen været i gang med haven 

og har også malet skuret. (Måske blev de lidt 

svimle af dampene!) 

Neller har lavet aftale med en mand vedr. rensning 

af taget. 

3F’s Ungdom i Vejle vil gerne holde deres måneds-

møde i Hytten. William melder dato ud. Det vil 

mailto:kasila@vip.cybercity.dk
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være fint, hvis der kunne komme nogle naver og 

fortælle lidt. 

Herudover var der masser af sang og klokkeklang. 

William m.fl. var gode til at foreslå sange, og flere 

var oppe og slå på klokken, så blæren kom flittigt i 

brug.  

Vi sluttede af med Kalles gode mad. Han havde la-

vet spaghetti og kødsovs i rigelige mængder. Tak 

for mad Kalle. Det smagte dejligt. 

Kno 

Inger - reservereferent 

 

 

 

Aalborg: 

Til Svenden oktober 2024 

Hej Svende 

Så kom vi i gang efter sommerferien. 

Hulen blev fikset op af en lille gruppe, og d. 31/8 

holdt vi infomøde om pinsestævnet. Det blev et rig-

tigt godt møde, med god interesse for arrangemen-

tet. Vi fik stiftet et pinseudvalg, en styregruppe. 

Vores første hulemøde efter ferien var i onsdags. Et 

super hyggeligt møde med en optagelse til at starte 

med. Og dermed var vi 15 navere til mødet. Vel-

kommen til Preben Borup, som har rejst rigtigt me-

get rundt i verden. Vi glæder os til at høre endnu 

mere om hans rejser. Da vi var kommet igennem 

alle 7 punkter til mødet, var der servering af stegte 

ål, med det hele (undtagen rødbeder) ☺  Det smagt 

herligt. Lavet af Henrik og Rune. Tak for det. 

Klokken, og dermed hatten, blev også luftet godt 

denne aften. Også tak for det. 

Jeg håber I nyder eftersommeren.  Den er desværre 

på tilbagegang når I læser dette ☺ 

Vedr. 2025 pinsestævne har vi reserveret lokaler og 

planlægger opgaver. 

Vi holdt et infomøde om Pinsestævne, med trofaste 

lørdagsgæster og for alle medlemmer. 

Hvad er et pinsestævne? 

Hvad kræver det af mig som deltager? 

Hvor mange skal vi være til at hjælpe? 

Vi dannede en ”Pinsestævne- gruppe” som styre-

gruppe. 

Men først har vi vores julemarked at tænke på. Det 

bliver d. 16-17 november. Sæt endelig kryds i 

kalenderen, så der kan hygges, og hjælpes med et 

godt arrangement. 

Vi er løbende opmærksomme på at finde nye med-

lemmer, og der er nogle på vej. 

Næste hulemøde: onsdag d.2/10 2024.   

Lørdagsåbent er den 3. lørdag i måneden. Så næste 

lørdagsåbent er d. 19/10 

Vi sender mail rundt til alle medlemmer vedr. beta-

ling v. tilmelding. Så passer det bedre med det der 

indkøbes til dagen… :-)  Det har allerede vist sig at 

virke godt. 

Vi ses.   

Med KNO Formand Preben 

 

 

 

Århus: 

Årets fugleskydning blev desværre ikke til noget 

pga. manglende deltagere.  

Vi har desværre måtte sige farvel til Holger Tjer-

rild, der tog på sin sidste rejse den 17. august. Der 

var 4 medlemmer, der deltog til hans bisættelse den 

3.9. Æret være hans minde.  

Den 6. sep. var Marselis Lokalcenter på besøg i hu-

len, for at se hulen, og høre lidt om naverne. Søren, 

Anders og Otto var taget ind for at tage imod dem.  

Næste hulemøde er den 11.10. 

Den 25.10. er der bowling på programmet. Håber 

der vil møde nok op, så vi ikke skal aflyse det også.   

Med kno Chefsekretæren… 

 

 

Søren Willadsen, 

udstilling på Vejen Kunstmuseum 

Søren Willadsen var på Valsen, hvor han bl.a. van-

drede sammen med Zacha Friis, der blev hans me-

get gode ven og følgesvend. 

Efter Valsetiden startede Søren Willadsen møbel-

fabrik i Vejen, hvor mange af de danske møbelklas-

sikere blev produceret. Møbelnørden vil genkende 

navne som f.eks. Finn Juhl og Arne Jakobsen. Og 

det var ’flat-pack’ før Ikea også fik idéen… 

CUK Naverne bistod ved åbningen af udstillingen, 

hvor vi fik lov at synge et par Naversange af Zacha 
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Friis. 

Udstillingen om Søren Willadsens Møbelfabrik i 

Vejen varer frem til 27/4 2025. 

Der er særlig introduktion til udstillingen på føl-

gende datoer: 9/11 2024 og 18/1, 8/3 samt 3/4 

2025. Introduktionerne er gratis for museets gæ-

ster. 

Ved introduktionerne vil museumsdirektør Teresa 

Nielsen fortælle om den dygtige håndværker fra 

Vejen, der med ambitioner på fagets vegne, blev en 

engageret person, der var med til at udvikle dansk 

møbelproduktion og havde stor sans for materialer, 

håndværk og de gode arkitekter. Det tog fart i 

1930’erne med møbler tegnet af Magnus L. Ste-

phensen, Stig Thoressen-Lassen, Finn Juhl, Jørgen 

og Nanna Ditzel, Kai Lyngfeldt Larsen, Kristian 

Wedel og mange flere. 

Læs mere på: https://vejenkunstmuseum.dk/ under 

’Det sker’ 

Måske en udflugtsidé for foreningen? 

Ole Michael Strange, Århus 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Lidt af min livshistorie fra juli 1924 til 

oktober 1934 – som farende svend. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   .  

 

Fortsat fra sidste måned: 

 

I Bonn – det var dengang en ganske almindelig by 

ved Rhinen – traf jeg på herberget en dansk malers-

vend ved navn Christophersen. Vi blev enige om 

følgeskab til Schweiz og valsede videre sydover. 

Han tog alle malerværksteder og jeg alle trykkerier, 

og vi delte lige over. Vi kom da via Koblenz til 

Frankfurt am Main og boede på herberget i Frank-

furt i 14 dage. I Frankfurt blev min violin stjålet af 

en bums. Jeg gik til politiet, der gav mig en god fi-

dus, nemlig at besøge pantelånerne i byen, og det 

gav resultat; vi fandt vitterlig violinen. Den var 

pantsat og tro mig, vi måtte ud at tigge for at kunne 

indløse den. Det gik, og hvad skete? Jo, jeg gik ind 

i gårdene og spillede, medens maleren samlede 

pengene op. Så kom min makker med den lyse ide, 

at vi skulle gå på landevejskroer. Jeg spillede, me-

dens han gik rundt blandt publikum og solgte post-

kort, som han tegnede af byens kirker. Det var han 

meget ferm til. Lykken var med os mangen gang, 

så vi tog 4. klasse i toget og kom til Darmstadt. Der-

fra gik tren til Mannheim/Ludvigshafen. 

Mannheim er den mærkeligste by, jeg nogensinde 

har set. Gaderne lå parallelle. Man kunne ikke gå 

vild der; thi gaderne var mærket A – B – C osv., så 

det var let at finde trykkerierne. Man må huske, at 
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jeg nu havde fået tysk gangbar fagforeningsbog og 

dermed retten til at hæve 1 mark daglig + Ge-

schenck – jo det var virkelig et dejligt liv, man lærte 

at fægte sig frem, og hvor vi kunne, besøgte vi kon-

sulaterne – vicekonsulaterne var nu bedst. 

 Efter at have set Gutenbergmuseet i Mainz drog vi 

så til Heidelberg. Jeg gik ud på maskinfabrikken for 

at se dem producere vingeautomaterne, og jeg fik 

af portneren udbetalt 2 mark. Det gjorde alle typo-

grafer, der kom der, og glad var jeg selvfølgelig. Vi 

var oppe på slottet og se de kæmpestore vinfade. 

De var så store, at man havde borde og stole ovenpå 

tønderne, hvor man kunne sidde og nyde en gen-

stand – vel at mærke, man skulle selv have den 

med. 

Derfra gik turen så over mod Stuttgart – men først 

var vi i Pforzheim. Jeg husker, der var smalhans, og 

vi gik og diskuterede på gaden. En dame gik forbi 

os; hun vendte sig om og spurgte på dansk, om hun 

måtte hjælpe os med nogle mark. Man kan vel nok 

forstå vores glæde – bare fordi vi gik og snakkede 

dansk om penge, så de kom som manna fra himlen 

– det glemmer jeg aldrig.  

Som sagt kom vi til Stuttgart og drog derefter syd-

over. Vi ville nå Schweiz inden julen, og vi var i 

november måned, så det gik afsted i sne, så guderne 

må sig forbarme. Sne til op over anklerne, men 20 

km skulle vi nå om dagen. Når vi kom ind på en 

kro, og jeg skulle spille, måtte jeg banke fingrene 

ned i bordet for at få lidt liv i dem, og mit overskæg 

var stivfrossent og hængte nedad, det var tiliset. Vi 

fik penge af medlidenhed, og maleren solgte en-

kelte kort; men vi overlevede. 

Da vi nåede Tübingen, var jeg heldig og fik ret 

mange mark. Vi blev enige om at købe 2 par skøj-

ter; thi så kunne vi løbe på floden til Lörrach. Da vi 

kom ned på floden og havde løbet lidt, blev jeg 

bange for violinen, hvis jeg skulle falde; så den 

overtog maleren og jeg hans beutel. Men da vi 

havde løbet en times tid, blev jeg nervøs for, hvor 

vi skulle gøre af skøjterne, når vi betlede og spil-

lede. Vi blev enige om at det var bedst at gå tilbage 

til Tübingen og få dem refunderet. For ikke at slide 

på jernet traskede vi tilbage ad landevejen og nåede 

isenkræmmeren, inden han lukkede. Jeg måtte så 

købe en stavlygte og gik resten i kontanter – og 

hvad skete der så? – jo vi blev så glade, at vi drak 

hele møllen op og måtte på politistationen og bede 

om lov til at overnatte i kachotten. Næste dag gled 

vi så afsted til fods uden at have fået hverken vådt 

eller tørt.  

Vi kom til Donauerschingen, der hvor Donauflo-

dens kilde står, og det var på en fyrstes jord, den 

stod. Fyrsten gik i reglen tur på grunden ved kilden, 

og mødte man ham med ordentlige papirer på sig, 

vankede der en femmermark. Det fik vi, og så var 

flere dage reddet for os. Vi kom over Neustadt til 

Lörrach midt i december 1925; i den by fik jeg sam-

let en del sammen af mit tilgodehavende fra forbun-

det incl. lidt forskudsdage. Vi skulle til Basel og 

derfra videre. Maleren og jeg blev afvist ved græn-

sen om dagen, men om natten drog jeg stille over 

til Schweiz som grænseovertræder og kom til Ba-

sel. 

I Schweiz var understøttelsesmetoden anderledes. 

Jeg fik straks cantonnementspenge udbetalt og 

skulle absolut over i et andet cantonnement for 

yderligere at få understøttelse som farende svend, 

så derfor tog jeg toget til Zürich og ankom der 3 

dage førend julen 1925.  

Jeg fandt den danske forening der, og besøgte tryk-

kerierne for at ”betle”, og da det var ved juletid, så 

gav det godt. Som tilrejsende svend blev jeg opta-

get i C.U.K (Skandinavisk Central Understøttelses-

Kasse), og oplevede en jul, som jeg aldrig vil 

glemme: Risengrød og flæskesteg og senere, i et 

lukket værelse, juletræ, lys og alt godt. Jeg lover 

for, at vi var mange, der græd en stille tåre af 

hjemve i den stund. Det blev til gratis ophold med 

bespisning indtil anden juledags morgen for os til-

rejsende, og så afsted. Formanden, en maler, fulgte 

mig til banegården, og jeg tog toget til Bern. Tredje 

juledag var der generalforsamling hos typogra-

ferne, og der lod man min hat gå rundt. Jeg var to 

ugers løn rigere på en god times tid – dog måtte jeg 

ikke arbejde der, men skulle videre over Lausanne 

til Geneve. Der kom jeg nytårsaften til den fransk-

talende formand i hans hjem – han kunne ikke tysk 

og jeg ikke fransk, så vi meldte pas. Cantonne-

mentspenge fik jeg, og efter nogle dages forløb gik 

det afsted nordpå. 
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Jeg ville til Paris, så det gik over Neuchatel til Biel 

og med tog direkte til Paris. Så slap pengene op 

igen. Jeg fik igennem syndikatet at vide, hvor jeg 

kunne overnatte gratis i tre døgn. Alt blev desinfi-

ceret hver nat, så vi måtte have en ren skjorte udle-

veret. Hver aften skulle man møde kl. 6 og blev 

smidt ud om morgenen kl. 6.  

Det endte med, at jeg fandt en dansk forening, der 

havde sammenkomst hver lørdag aften. I min øko-

nomiske nød tilbød man mig job som keglerejser – 

mit første job i Paris, og man gav mig ekstra 25 

centimes, når alle keglerne faldt omkring kongen – 

jeg var frem til at skubbe lidt til keglerne – så det 

gav bonus. Senere på aftenen gav en grosserersøn 

mig så meget Pernod at drikke, at jeg blev fuld, og 

han sørgede for, at jeg kom afsted med den sidste 

metro, og den blev min seng den første lørdag nat i 

Paris.  

Så fandt jeg den danske restaurant i Rue Ser-

vandoni nede ved Place St. Sulpice. Der startede 

jeg som kartoffelskræller og opvaskeknægt, jeg 

måtte jo lære lidt fransk og arbejdede der ca. 1 må-

ned – det var et pinsemissionsk tilholdssted. Præ-

sten hed Næser og var barnebarn af Berlingske Ti-

dendes grundlægger. 

Jeg fik også en plads som gartner syd for Paris i 4 

uger. Det var St. Georges hotellets direktør, der 

skaffede mig dette job. Han var klar over, at det var 

bedre for mig end at være køkkenkarl på hans hotel, 

og tro mig, han gav mig 100 francs, så jeg kunne 

klare mig, til vi skulle mødes på banegården 4 dage 

senere. Hans kones tanter boede på gården, og dem 

skulle jeg så sludre med – til alt held var de prote-

stanter og havde Det nye Testamente. Jeg lånte et 

og sammen med mit eget begyndte jeg så at lære 

sproget, udtalen lærte de mig. Et er klart: man kan 

lære sprog gennem Biblen – ord for ord står der det 

samme, det gælder bare om sprognemme og hu-

kommelse.  

Da jeg kom tilbage til Paris, skaffede præsten Næ-

ser mig arbejde på et fransk trykkeri, hvor man hver 

måned trykte det danske blad i Paris. Der var jeg så 

et halvt års tid og lærte at sætte og skrive fransk. 

Jeg gik meget i biografen til talefilm, og på den 

måde lærte jeg efterhånden sprogets udtale som pa-

riser. Jeg boede i Rue Servandoni, hvor min nabo 

var en pukkelrygget skomager. Vi gik selvfølgelig 

om lørdagen på Montmartre og promenerede, sko-

mageren fik piger så det raslede; thi ”Bossue”, puk-

kelryggede personer, bringer lykke – siges det hos 

”pigerne” = Poupe de Nuit = Natdukkerne. 

Efter 8 måneder forløb i Paris, hvor jeg blandt an-

det tjente lidt ekstra som turistfører, havde jeg så 

meget kapital, at jeg kunne tage toget til Dun-

kerque. Derfra skib til Esbjerg og med tog til Kø-

benhavn. Det var dengang den billigste måde. Jeg 

husker, at Robert Storm Petersen sejlede med ski-

bet til Esbjerg, han røg dengang stor pibe ”kalabast-

piben”. Og min overraskelse ombord var en ”stor 

rødspætte”, det var en meget fin middag for sådan 

en farende svend.  

Nåh, jeg kom hjem, min mor var meget glad – hun 

troede jeg blev hjemme. Men nej, jeg tog med skib 

til Ålborg og cyklede så gennem hele Jylland og 

Fyn hjem, stadig på Geschencken, det havde jeg jo 

lov til; thi jeg havde tysk fagforeningsbog, og det 

var nok. Jeg fik arbejde i 4 uger hos Knutzons 

Trykkeri i Toldbodgade ved Sct. Annæ Plads, og så 

kom rejselysten tilbage. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

…. fortsættes, når der er plads. 
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WWW NAVERNE-CUK.DK       HO-

VEDBESTYRELSEN: 

Emner til behandling i HB, skal være for-

manden i hænde senest den 25. i måne-

den. 

 

Formand:  

Per Hemmingsen, Eskimovej 26, 7100 Vejle. 

E-mail:  hemmingsenpb@hotmail.com    Tlf.: 28499429 

Næstformand:   

Johnny Håkansson, Kvarngatan 24 

174 66 Sundbyberg, Sverige 

Tlf. +46(0)706167486  

Mail: navernastockholm@gmail.com 

Hovedkasserer: 

Jan Erik Johansen, Kirkevej 9, 4520 Svinninge 

Tlf.: 5943 1422 - 7178 0759 

E-mail: cuk-hovedkasserer@outlook.com 

Bank: Arbejdernes Landsbank i Danmark 

Konto 53470388708 

Arbejdernes Landsbank Fra udlandet: 

Konto DK 4353470000388708 ~ Swift: ALBADKKK 

Sekretær: 

Ole Michael Strange, Svalevænget 14, 8330 Beder. 

E-mail: olemichael@outlook.dk   Tlf: 50710800 

Redaktør: 

Hans Emborg, Højtoft 8, Grejsdalen, 7100 Vejle 

Tlf.: 27849009 E-mail: h.emborg8@gmail.com  

Mailadresse til DFS: dfs.cuk@gmail.com 

Deadline: Den 10. i måneden. 

Bladforsendelse til udland. Ved manglende levering af 

"Den farende Svend" kontakt:  Hans Emborg   

Hjælperedaktør: 
Ole Michael Strange, Svalevænget 14, 8330 Beder. 
E-mail: olemichael@outlook.dk   Tlf: 50710800 

Udstillingsvognen?  Står i Holbæk. 
Henvendelse til Naverne Holbæk Jan-Erik Johansen 
Kirkevej 9 4520 Svinninge                          
Mail: cuk-holbaek@outlook.com Tlf: 7178 0759. 

Arkiv: Henvendelse til Elo Bjerking 
Tlf.: 23810905 - E-mail: amelo@webspeed.dk 

CUK-hjemmeside: Naverne CUK 

GDPR: Se information om persondatapolitik i CUK 
Naverne på hjemmesiden.  
 

 

 
Hvis du skulle have lyst til at få dine blade 
indbundet, kan du kontakte Jens E. Peder-
sen. Det er Jens der forestår trykning af 
DFS.  
Du kontakter ham og aftaler med ham, 
hvordan. 
Jens tilbyder at indbinde 3 årgange for 
250,00 kr. inklusiv moms. Aftalen er, at du 
sender ham 3 årgange. Skulle der mangle 
et enkelt nr., vil han trykke det manglende 
blad uden beregning. Skulle hele partiet 
mangle, kan han også trykke dem mod be-
taling. 
Jens E. Pedersen 
Kildebakken 19 
8766 Nørre Snede 
Tlf. 23 46 23 44   
Mail: godthaab@energimail.dk 
 
 
  

 

Husk! 
Ingen har meldt sig som arrangør af pinse-

stævnet i 2026. 

Så hvis man går og ærgrer sig over, at man 

ikke har meldt sig til dette ærefulde hverv, 

ja så er muligheden der endnu. 

Så meddel HB at du helt har glemt at melde 

dig, ja så har du måske chancen hvis du er 

hurtig. 

 

Husk! 

Man mangler stadig en hjælperedaktør. 

Så kunne du tænke dig at prøve kræfter 

med jobbet, ja så meld dig til HB. 

Så er muligheden der stadig  

mailto:hemmingsenpb@hotmail.com
mailto:cuk-hovedkasserer@outlook.com
mailto:olemichael@outlook.dk
mailto:dfs.cuk@gmail.com
mailto:olemichael@outlook.dk
mailto:cuk-holbaek@outlook.com
mailto:amelo@webspeed.dk
mailto:godthaab@energimail.dk
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Afs: 

Hans Emborg 

Højtoft 8 

7100 Vejle 

DK 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Figur 1 

City cafe’en 
V/Kristian Wittenkamp 
Fonnesbechsgade 4 
7400 Herning 


